



PAULINE JOHNSON

Native poet Poète autochtone

A writer and performer in the late 19th century, Pauline Johnson (1861-1913) was born on the Six Nations Reserve near Brantford, Ontario. Pauline also used the Mohawk name *Tekahionwake* as her father was a Mohawk Native-Canadian. Her mother was English. Celebrating her First Nations heritage, Pauline was well known for her poetry performances, which she gave across Canada to raise money to support her writing. She began her performances in an English ball gown, breaking half-way through to transform herself into a First Nations Princess, wearing a costume of skins, scalps and a hunting knife. One of her most famous and most anthologized poems is *The Song My Paddle Sings*. She was the first Native poet to be published in Canada and her work was also published in the United States and Great Britain. She died of breast cancer at the age of 52 and is the only person to have been buried in Vancouver's Stanley Park. Pauline is one of a generation of popular writers who helped define Canadian literature.

The feather is an iconic symbol used by the First Nations. The quill pen was used for writing before other tools, such as the typewriter, were invented.

sterling silver, 14K gold

Écrivaine et interprète à la fin du XIX^e siècle, Pauline Johnson (1861-1913) est née dans la réserve des Six Nations près de Brantford, en Ontario. Pauline a également utilisé le nom mohawk *Tekahionwake*, car son père était un autochtone canadien mohawk. Sa mère était née en Angleterre. Célébrant son héritage des Premières Nations, Pauline était bien connue pour ses prestations de poésie et ses tournées de conférences, qu'elle a données à travers le Canada afin d'amasser des fonds pour soutenir son écriture. Elle débutait ses prestations vêtue d'une robe de style Victorien, se transformant à mi-chemin en princesse Premières Nations, vêtue d'un costume de peaux, de scalps et d'un couteau de chasse. L'un de ses poèmes les plus célèbres en anthologie est *The Song My Paddle Sings*. Elle a été la première poète autochtone à être publiée au Canada et son travail a également été publié aux États-Unis et en Grande-Bretagne. Elle est décédée du cancer du sein à l'âge de 52 ans et est la seule personne à avoir été enterrée dans le parc Stanley de Vancouver. Pauline fait partie d'une génération d'écrivains populaires qui a contribué à définir la littérature canadienne.

La plume est un symbole emblématique utilisé par les Premières Nations. Le stylo plume d'oie était utilisé pour écrire avant que d'autres outils, tels que la machine à écrire, ne soient inventés.

argent sterling, or 14 carats